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حســن روحانی چند هفته پیش طبق خبری که اخیرا 
منتشر شد به دیدار رهبری رفت و همه منتظر جزئیات آن 
هستند اما حالا خبر رســیده که او بعد از انتخابات با علی 
لاریجانی کاندیدای رد صلاحیت شــده انتخابات سیزدهم 
نیز دیدار کرده است، ملاقات هایی که اگرچه اصل آن مورد 
تایید اســت اما درباره جزئیــات آن خبرهای ضد و نقیضی 

وجود دارد.
به گزارش ایلنا حســن روحانی حدود ۵ ماه پیش کلید 
ســاختمان پاستور را به ســیدابراهیم رئیسی رئیس دولت 
سیزدهم داد. از آن روز تا به الان، او نه با رسانه ای مصاحبه 
کرده و به جز ۳ توئیت که اولی درباره، میلاد پیامبر،  سالروز 
تاسیس شــورای عالی امنیت ملی و دیگری درباره محکوم 
کردن کشــتار بی رحمانه در قندوز توسط طالبان بود دیگر 
هیچ حرکت سیاســی انجام نداد و به نوعــی بعد از دوران 

ریاست جمهوری روزه سکوت در پیش گرفته است.
اما در این بین، محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا 
خبر از ملاقات حســن روحانی با رهبری داد. وی در صفحه 
توییتری خود نوشــت: »حتی اگر از محتــوای دیدار اخیر 
یک ساعته حسن روحانی با رهبر معظم انقلاب هیچ خبری 
منتشر نشود، اصل خبر پیام مهمی دارد برای اهالی سیاست؛ 
چه راســت، چه چپ، چه دلواپس، چــه...« خبری که در 
همان روز توســط یک فعال سیاسی اصلاح طلب نزدیک به 
رئیس جمهور دوران اصلاحات در گفت وگو با خبرنگار ایلنا 
تایید شــد. جواد امام اعلام کرد کــه این دیدار چند هفته 
پیش انجام شــده و روحانی در گزارشــی که به دوستانش 
داده از محتوای رد و بدل شــده در این گفت وگو احســاس 

رضایت داشته است.
پیش از این نیز در خبر غیررســمی که حالا رسمی شده، 
آمده بود که حسن روحانی رئیس جمهور سابق برای دیدار 
با رهبر انقلاب درخواســت ملاقات فرســتاده که در نهایت 
این دیدار به طور خصوصی انجام شــده است. در جزئیات 
غیررسمی این دیدار آمده که حسن روحانی درباره عملکرد 
دولــت به ویژه در ماه های پایانــی منتهی به تحویل دولت 

جدید به رهبری گزارش داده است.
هر چند که برخی خبرها حاکــی از آن بود که روحانی 
پس از پایان ۸ ســال حضور در پاســتور برای استراحت به 
کیش رفته بود حالا پس از انتشــار خبــر دیدار روحانی با 

رهبری، شــایعه شده است که رئیس دولت تدبیر و امید در 
کنار دیدار با رهبری با چهره های شــاخص سیاسی کشور 
همچون علی لاریجانی رئیس مجلس پیشــین و کاندیدای 
رد صلاحیت شده در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم و 
علی اکبر ناطق نوری ســومین رئیس مجلس شورای دیدار 
داشــته است. البته لازم به ذکر است که عزت الله یوسفیان 
ملاء نماینده پیشین مجلس و از نزدیکان علی لاریجانی در 
گفت وگو با خبرنــگار ایلنا اعلام کرد که دیداری میان علی 
لاریجانی و حســن روحانی با موضوع برنامه ریزی برای حل 

مسائل کشور اتفاق نیفتاده است.
اما طبق شــنیده های ایلنا در کنار شایعه دیدار روحانی 
با لاریجانی، جزئیات غیررســمی از دیدار روحانی با رهبری 
منتشر شده است. در یکی از این روایت های غیررسمی آمده 
اســت که روحانی به رهبری از سه کار مهم دولت از جمله 
حجم دلار نقد در خزانه، خرید ۱۰۰ میلیون واکسن کرونا، 
رســاندن برجام به مرحله آخر و امضــا آن برای تحویل به 

دولت سیزدهم گزارش داده است.
در روایت دیگری آمده که جلسه دیدار روحانی با رهبری 
آنچنان خوب پیــش نرفته و رهبری از خالی بودن خزانه و 

شــرایط تحویل آن به دولت جدید انتقاد کرده اند. اما نکته 
دیگری که در فضای رســانه ای به آن اشــاره شده این بود 
که براســاس آنچه که در گذشــته اتفاق می افتاد معمولا 
روســای جمهور بعد از پایان دوره شان به عضویت در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام منصوب می شدند اما گویا، رهبری 

حتی پیشنهادی هم در این موضوع به روحانی نداده اند.
در روایت غیر رسمی دیگری که در رسانه ها به آن اشاره 
شــده و صحت آن بعید به نظر می رسد، آمده است که در 
ملاقات حسن روحانی با رهبری، وی خودش را برای ریاست 
مجمع تشــخیص مصلحت به رهبری پیشــنهاد داده اما 
رهبری به دلیل آنکه وی در جلسات مجمع حاضر نبوده این 
پیشنهاد را رد و از او درباره این موضوع نیز انتقاداتی کرده اند.
یکی دیگــر از روایت ها هم این بود کــه روحانی درباره 
پرونده ســیف و احمد عراقچی معــاون ارزی بانک مرکزی 
که به هشــت و ده سال محکوم شــده بودند، گزارش داده 
و نسبت به برخورد صورت گرفته با آنها ابراز گلایه کرده تا 
جایی که رهبری در نامه خود به قوه قضائیه دســتور دادند 
تا حکم جائرانه داده نشــود که این حکم نیز توسط دیوان 

عالی نقض شد.

محمد مهاجری فعال رســانه ای اصولگرا در گفت وگو با 
ایلنا، بعد از انتشــار خبر ملاقــات روحانی با رهبری گفت: 

اطلاعاتی از جزئیات این ملاقات ندارم.
وی درباره شایعه دیدار روحانی با لاریجانی گفت که این 
دو با یکدیگر بعد از انتخابات ملاقات کردند اما اینکه در آن 

دیدار چه صحبت هایی رد بدل شده اطلاعی ندارد.
مهاجــری در ادامــه گفت: آقای روحانی بعــد از دوران 
ریاســت جمهوری تصمیم گرفت تا استراحت کند و حالا 
تصمیمی اتخاذ کرده کــه حرکت هایی انجام دهد و معنای 
این رفتارها لزوما این نیســت که بخواهد فعالیت سیاسی 
انجام دهد. همچنین که قصد انحصارطلبی هم ندارد. آقای 
روحانی به دنبال این اســت که با تعدادی از شخصیت هایی 
که آشنا هستند، دیدارهایی داشته باشد و حالا اینکه در آن 
دیدارها چه صحبت هایی رد و بدل می شود، موضوع ثانویه 
است. موضوع اولیه آن است، وقتی دوره ریاست جمهوری او 
به پایان رسید و از او خواسته بودند که به انزوا برود، خلاف 

آن رفتار کرده و خواسته به نوعی فعال تر عمل کند.
وی درباره آینده حســن روحانی هم گفت: روند حضور 
آقای روحانی در کشــور یک مســیر منطقی بود. یعنی او 
نماینده مجلس بود، عضو کمیســیون دفاع شــد، در زمان 
جنگ مســئولیت داشــت، بعد از آن بــه عضویت مجلس 
خبرگان درآمد، عضو دفتر مرکز تحقیقات استراتژیک شد، 
در دولت اصلاحات مسئول مذاکره میان ایران و اروپا شد، اما 
در زمان ریاست جمهوری احمدی نژاد فعالیت جدی سیاسی 
نداشــت ولی بعد از آن هم دو دوره رئیس جمهور  شد. آقای 
روحانی آدم همیشــه در صحنه ای بود و در جایی حضور و 
خروج جنجالی نداشــته اســت. از این به بعد نیز در همان 
حد و ترازی که حضور داشته باقی می ماند، منهای اینکه به 
سن بازنشستگی سیاسی رسیده و فعالیت سیاسی کمتری 

خواهد داشت.
بــا این توضیحــات باید دید آیا روحانی کــه این روزها 
پیش بینی می شــود فعال تر از ماه های گذشــته ظاهر شود 
آیا واکنشــی نسبت به روایت های ضد و نقیض مطرح شده 
درباره دیدارهایش خواهد داشــت و به شــرح آنچه در این 
مدت گذشــته خواهد پرداخت یا ترجیح می دهد در جنگ 
روایت هــا همچنان به صورت چراغ خاموش به فعالیت های 

خود ادامه دهد.

تکیه بر باد!
ادامه از صفحه 1

دریای عمان که علاوه بر آســیب به زیست دریایی منطقه، بیکاری و فقر و زیان 
ماهیگیران محلی را در پی داشــت، تا آزادراه تهران – شمال که سال ها به چینی ها 
واگذار شــده بود و سرانجام بدون پیشــرفت خاصی به پیمانکار ایرانی تحویل داده 
شد، مصداق عملکرد ضعیف چینی هاســت. این عملکرد ضعیف در حوزه نفت نیز 
آشــکار است. در قرارداد توســعه فاز ۱۱ میدان گازی پارس جنوبی که مرزی ترین 
و مهمترین فاز پارس جنوبی اســت و به دلیل نیاز به سکوهای فشارافزا، توسعه آن 
بدون بهره مندی از تکنولوژی جدید امکانپذیر نیســت و به همین دلیل از ســال ها 
پیش، قرار بود شــرکت فرانســوی توتال، این فاز را توسعه دهد، بعد از کناره گیری 
توتال به دلیل تحریم ها پس از آغاز به کار دولت محمود احمدی نژاد، قرارداد توسعه 
فاز ۱۱ به مدت ۵۲ ماه بین شرکت ملی نفت ایران و سی.ان.پی.سی چین امضا شد 
که براین اساس این فاز باید در مهر سال ۱۳۹۲ به تولید می رسید. اما بعد از چهل 
ماه، چینی ها آنقدر در فاز ۱۱ وقت تلف کردند که ســرانجام با ذکر این توجیه که 
»ریسک توسعه فراساحل برای چینی ها بالا بود« قرارداد با آنها فسخ شد؛ آن زمان، 
نه تنها کســی بابت معطلی سه ساله پروژه توسط چینی ها انتقادی نکرد، بلکه برای 
تداوم فعالیت آنها در میدان نفتی آزادگان فرش قرمز پهن شد که البته در آن پروژه 
هم آنقدر وقت تلف کردند که در اوایل آغاز به کار دولت روحانی توسط بیژن زنگنه، 
خلع ید شــدند. چینی ها یک بار دیگر هم پس از برجام در قرارداد توســعه فاز ۱۱ 
شریک شدند؛ قراردادی که در تیرماه ۹6 پس از برجام بین شرکت ملی نفت ایران 
و کنسرسیومی متشکل از توتال، چین و پتروپارس امضا شد. پس از روی کار آمدن 
ترامپ، توتال در تابستان سال ۹۷، از این پروژه خارج شد و طبق قرارداد مسئولیت 
پروژه به چین رسید اما چین که وارث سهم توتال شده بود پس از هشت ماه از پروژه 
انصراف داد! در این دو مقطع، همگان خروج توتال از این پروژه را دیدند؛ اما کســی 
خروج چین را از آن ندید! چنین وضعیتی را چینی ها در میادین نفتی غرب کارون و 
همچنین پروژه خط لوله گوره – جاسک به نحو دیگری ایجاد کردند اما عملا چین 
در میدان بی رقیب ایران که اســیر تحریم ها و خالی از سرمایه گذاران خارجی شده 

بود، یکه تازی می کرد.
روس ها هم نه تنها هیچگاه به ایران به عنوان شریک راهبردی نگاه نکرده اند، بلکه 
همواره ایران را به عنوان رقیب خود دیده اند. روسیه با وجود بهره مندی از شرکت های 
بزرگ نفتی، هیچگاه در پروژه های نفت و گاز ایران سرمایه گذاری و مشارکت نکرده 
اســت. روس ها همواره خــود را مخالف تحریم ایران معرفــی کرده اند اما همواره با 
تحریم های شورای امنیت ســازمان ملل بر ضد ایران همراهی کرده اند و در موسم 
تحریم های آمریکا علیه ایران نیز هیچ تمایلی برای مشارکت در پروژه های نفت و گاز 
ایران نداشته اند. مجموع سرمایه گذاری شرکت های نفت و گاز روسیه در پروژه های 
عراق بیش از ۱۰ میلیارد دلار و میزان سرمایه گذاری این کشور در عربستان در حال 
حاضر بیش از ۲/۵ میلیارد دلار اســت. با این حال روابط ایران و روسیه همواره یک 
طرفه بوده و نه تنها در پروژه های نفتی ایران مشارکت نکردند، بلکه حتی در قرارداد 
صادرات واکسن روسی اسپوتنیک به ایران یا تولید آن در ایران هم خلف وعده کردند!

بررسی مجموعه عملکرد روســیه و چین در ایران به ویژه در حوزه انرژی نشان 
می دهد تکیه بر این دو کشــور که نماد تکیه بر شــرق – به جای شعار نه شرقی – 
هستند، تکیه بر باد است! تغییر موازنه نه شرقی نه غربی، تاکنون تنها به زیان ایران 
بوده و تا زمانی که تحریم ها علیه جمهوری اسلامی ادامه داشته باشد، از این موازنه 

نابرابر، فقط روس ها و چینی ها سود خواهند برد.

سرمقاله

روایت های ضد و نقیض از دیدار روحانی و رهبری

احمد وحیدی وزیر کشــور در حاشیه بازدید 
از نمایشــگاه بزرگ توانمندی ها و دستاوردهای 
جهاددانشگاهی ۱۴۰۰ که در مرکز نمایشگاهی 
بوستان گفت وگوی تهران در حال برگزاری است، 
در گفت وگو با ایســنا درباره برنامه وزارت کشور 
بــرای کنترل تجمعات اعتراضــی که در برخی 
نقاط کشــور بر سر مساله آب یا حقوق ها برگزار 
می شــود، گفت: تلاش همکاران ما این است که 
درباره تجمعاتی که خواسته به حقی دارند، زمینه 
اقناع ســازی انجام دهند و مسئولان مربوطه در 
بین کسانی که خواسته ای دارند، حضور یابند و آن 
دسته از خواسته های تجمع کنندگان را که قابل 
رفع است، رفع نمایند و آنهایی که الان مجموعه 
امکانات دولت برای جبران آنها کفایت نمی کند 

را در دســتور بررسی و رفع در زمان قابل قبولی 
قرار دهند و مواردی هم که قابل عمل نیست یا 

توقعاتی شدنی نیست را توجیه نمایند.
وی تاکید کــرد: در این زمینه موضوع اول ما 
این است که بیشــتر اقناع سازی شود و عزیزان 
بدانند که مشکل و حرف شان شنیده شده و آنها 
که قابل بررسی و دنبال کردن است در سیر قرار 

گرفته است.
وزیر کشور همچنین در پاسخ به این پرسش 
که آیا قرار است بنزین گران شود؟ با بیان اینکه 

»بنزین گران نخواهد شد«، اظهار کرد: فعلا قراری 
برای گران شدن بنزین وجود ندارد.

وحیــدی همچنین در حاشــیه نشســت 
کمیســیون های تخصصــی مجلس شــورای 
اســلامی به خبرنگاران گفت: در نشست امروز با 
کمیسیون های مجلس درباره لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
و موارد مربوط به وزارت کشور بحث و بررسی شد.
وی با اشاره به پیش بینی صندوق های پیشرفت 
و عدالت در استان ها و اهمیت آن در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ گفت: اگر این موضوع در لایحه بودجه به 

تصویب برسد، سبب شکل گیری نگاه جدیدی در 
حکمرانی در سطح استان ها خواهد شد.

وزیر کشــور افزود: برخــی از نیازهای فوری 
شــهرداری ها در حــوزه ناوگان حمــل و نقل 
عمومی، اتوبوس ها، تاکسی ها،  موتورسیکلت ها و 
پسماندها  هم در لایحه بودجه پیش بینی شده و 
ضرورت هایی که در این حوزه وجود دارد هم در 

نشست امروز بررسی شد
وحیدی در ادامه یادآورشد: محرومیت زدایی و 
نحوه توزیع منابع برای اشتغال و لزوم تامین سهم 

استانی  هم در لایحه بودجه۱۴۰۱ پیش بینی شده 
است.

وی اشتغال مرزنشینان را از دیگر موضوعات 
مطرح در نشست های امروز عنوان کرد و گفت: با 
توجه به نیازهای مردم مرز نشین، این موضوع هم 
در لایحه بودجه دیده شده و در نشست امروز هم 
مورد بررسی قرار گرفت. همچنین حوزه موضوع 
انسداد مرز هم در نشست با نمایندگان مجلس 

مورد ارزیابی قرار گرفت.
وزیر کشور خاطرنشان کرد: موضوعات دیگر 
از جمله تامین منابع لازم برای انســداد مرزها، 
تقسیمات کشــوری، توجه به تامین منابع برای 
مناطق تازه ارتقا یافته و موارد مرتبط با آن هم در 

نشست های امروز بررسی شد.

سخنگوی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه 
در گام دوم انقلاب باید از زیرســاخت هایی که در چله اول 
انقلاب ایجاد شــد به خوبی و با هوشمندی با تکیه بر نیروی 
جوانان انقلابی استفاده کنیم گفت: امروز رژیم صهیونیستی 
قدرتی جز حرف زدن ندارد و این محصول و دستاورد خون 

شهیدان و ایستادگی و مقاومت مردم است.
به گزارش سپاه نیوز؛ سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان 
شــریف سخنگو و مســئول روابط عمومی کل سپاه دیروز) 
سه شــنبه(  در یادواره ۱۲6۹ شــهید میرزا کوچک خان 
نزســا و شــهدای محور مقاومت  با بیان اینکه ۵۰ میلیون 
از جمعیت کشــور دوران مبارزاتــی روحانیت و مردم علیه 
پهلوی را ندانســته و اطلاعاتی ندارنــد، تصریح کرد: امروز 
یکی از عملیاتی ترین محورهای دشــمن این اســت که به 
مردم القــا کند که انقلاب مردم ایران اشــتباه بود و برای 
آن از پخش فیلم های تقطیع شــده و تحریف شده از دوران 
ستم شــاهی در رسانه های خود استفاده می کنند و به دلیل 

عدم آگاهی جامعه برخی از مردم آن ها را باور می کنند.
وی بــا بیان اینکه امام خمینی )ره( با برنامه ریزی دقیق 
و با کمک مردم و عنایت خدا دشــمنان که کشــور را در 
سلطه خود گرفته بود بیرون کردند، گفت: طبق آمار برنامه 

دوران شــاه هفتاد درصد مردم در روستاها بدون هیچ گونه 
امکانات اولیه در حال زندگی بودند و شهر برای افراد مفرح 

و دشمنان بود.
ســخنگوی ســپاه با بیان اینکه امروز ایــران در عرصه 
درمانــی پیشــرفت های زیادی کــرده، افــزود: در دوران 
ستم شــاهی کادر درمان کشور را هندی ها و فیلیپینی ها و 
غیره تشــکیل داده بود ولی بعد از انقلاب، کادر درمان های 
ایرانی در حال درمان توریســت ها و گردشگران هستند که 

برای درمان به ایران مسافرت می کنند.
سردار شــریف با بیان اینکه امروز تمام تصمیمات ایران 
در درون کشور گرفته می شود ولی در دوران شاه تصمیمات 
برای مردم را آمریکایی ها و انگلیســی ها و دیگر مستکبرین 
می گرفتنــد، تصریح کرد: پیشــرفت ایــران از اول انقلاب 
تاکنون در زمینه های مختلف باوجــود تحریف همه جانبه 
علیه کشور چشم گیر بوده ولی جریان دشمن با رسانه هایی 
که در دســت دارد اجازه نمایش قدرت و پیشرفت انقلاب 
اســلامی را نمی دهد و با جریان تحریف ذهن جوانان را به 

سمت خود سوق می دهند.
وی با بیــان اینکه رژیم صهیونیســتی در عملیات های 
خود از یک ضربه کاری صحبت می کردند ولی در مواجه با 

ایران صحبت از هزار ضربه چاقو می کنند، افزود: امروز رژیم 
صهیونیستی نسبت به سال های گذشته خود در پایین ترین 
ســطح خود قرار دارد و قدرتی جز حرف زدن ندارد و این 
محصول و دســتاورد خون شهیدان و ایستادگی و مقاومت 

مردم است.
ســخنگوی ســپاه با بیان اینکه به فتح قله های نهایی 
نزدیکیم و به حرف های دشــمن نبایــد توجه کرد، گفت: 
دشمن قصد دارد داشــته های ما را کمرنگ و کاستی ها را 
مهم نمایش دهد و این خاصیت خصومت همیشــگی آنان 

علیه انقلاب است.
وی با بیان اینکه دنیای امروز دنیای مبادله قدرت است 
و کشــوری که قدرت نداشته باشــد نمی تواند امنیت خود 
را تأمین کند تصریح کرد: مردم و مســؤولین موانع بسیار 
بزرگ تری را از سد راه خود برداشتند و در گام دوم انقلاب 
باید از زیرســاخت هایی که در چله اول انقلاب ایجاد شــد 
به خوبی و با هوشــمندی با تکیه بر نیــروی جوانان انقلابی 
اســتفاده کنیم و هیــچ کاری برای جوانان مســتعد ایران 

نشدنی نیست.
ســخنگوی ســپاه با بیان اینکه وقتی موشک پیشرفته 
آمریکایی ها با تجهیزات جوانان ایرانی و بومی زمین گیر شد 

دنیا متوجه قدرت ایران شــد، افزود: وقتی دشمن متوجه 
قدرت ایران باشد در مذاکرات حواسش را جمع می کند که 
این طور نیســت که بخواهند چیزی بگیرند و بروند ولی اگر 
کشــوری در تأمین امنیت مردمش ضعیف باشد مجبور به 

مذاکره می شود که نتیجه اش شکست و تحقیر است.
سردار شریف با بیان اینکه سپاه در هر زمینه ای که نیاز 
باشــد در کنار مردم است، گفت: ســپاه تا دیروز در عرصه 
دفاع از کشــور دست به تفنگ بود تا به مردم گزندی نرسد 
و از امروز در عرصه خدمت بــه مردم کم برخوردار حضور 
دارد و در این مســیر بسته های معیشــتی را تأمین و بین 
خانواده ها توزیع می کند ؛ مســؤولین کشــور باید با تلاش 
شبانه روزی برای رفع مشکلات تلاش کنند و این وظیفه ای 

است که بر دوش همه است.
وی با بیان اینکه آمریکایی ها و انگلیسی ها در چند دهه 
گذشــته هر کاری که می خواســتند علیه کشورها کردند، 
تصریح کرد: مشکلات معیشــتی و صنفی ازجمله مواردی 
اســت که استکبار از طریق رســانه های در اختیار خود، با 
تحریــف واقعیت ســعی در بزرگنمایــی آن می کند ولی 
هیچ گاه توان و قدرت و کمک سپاه و دستگاه های مختلف 

که برای مردم انجام وظیفه می کنند را نمایش نمی دهند.

نمایندگان مجلس کلیات »طرح انتقال آب از دریای عمان 
به سیستان و بلوچستان« را به تصویب رساندند.

به گزارش ایرنا، در نشست علنی دیروز- سه شنبه- مجلس 
شــورای اسلامی بررسی گزارش کمیســیون عمران در مورد 
کلیات طرح انتقال آب از دریای عمان به اســتان سیســتان 
و بلوچســتان در دستور کار صحن علنی مجلس قرار گرفت. 
نماینــدگان با ۲۱۰ رای موافق کلیات این طرح را به تصویب 

رساندند.
در صورت تصویب نهایی این طرح وزارت نیرو با همکاری 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت مکلف خواهد شــد زمینه 
ســرمایه گذاری برای برداشــت آب، نمک زدایی و انتقال آب 
از دریای عمان )با اولویت انتقال آب به اســتان سیســتان و 

بلوچستان( را فراهم نماید.
خارج از نوبت بررسی شدن طرح انتقال آب از دریای عمان 
به استان سیستان و بلوچســتان براساس تبصره ماده ۱۰۰ 
در نشســت علنی قبلی مجلس به تصویب رســیده بود و در 
نشست امروز، پیش از رأی گیری عبدالجلال ایری سخنگوی 
کمیســیون عمران مجلــس گزارش کمیســیون متبوعش 

درخصوص طرح مذکور را قرائت کرد.  
وی مشکل اساسی کشــور را در حال حاضر بحث تامین 
آب دانســت و گفت: در شرایط کنونی نمی توان از منابع آب 
زیرزمینی برداشت کرد و باید این آب را از دریای آزادی که به 

اقیانوس راه دارد، تامین کرد.
ایــری تاکید کرد: طــرح انتقال آب از دریــای عمان به 
سیستان و بلوچستان هیچ منافاتی با قانون ندارد و این طرح 
توسط کارشناسان مورد بررسی قرار گرفته و حتی شرکت آب 
و فاضلاب نیز با اجرای این طرح موافق اســت، اکنون معضل 
تامین آب بندرعباس به دلیــل انتقال آب خلیج فارس حل 

شده است.
مخالفان طرح انتقال آب به سیستان و بلوچستان: انتقال 
آب دریای عمان به سیستان و بلوچستان نیازمند میلیاردها 
تومان اعتبار است/ معضل آب دامنگیر تمام کشور شده است

علی بابائی کارنامی به عنوان مخالف اول کلیات این طرح با 

بیان اینکه استان سیستان و بلوچستان محروم است و باید با 
اولویت نسبت به سایر مناطق محروم درباره آن تصمیم گیری 

شود، گفت: یکی از جنگ های آینده بر سر آب خواهد بود.
نماینده مردم ســاری و میان دورود در مجلس شــورای 
اســلامی در ادامه تصریح کرد: پارادوکس منافع در استان ها 
بر ســر موضوع آب ایجاد خواهد شد که مجلس و دولت باید 
با کار کارشناســی به آن بپردازند. وی در ادامه با بیان اینکه 
مباحث باید طبق فرمایش رهبری لایحه محور باشــد، عنوان 
کرد: این طرح نیازمند میلیاردها تومان اعتبار اســت و بحث 
میان اصفهان، خوزستان و سایر استان ها در حوزه آب بسیار 
جدی است. ضمن اینکه اصل تأمین آب برای مناطق محروم 

نباید مورد سوء استفاده قرار گیرد.
نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در ادامه با تأکید 
بر مدیریت منابع آبی اظهار داشت: شورای عالی امنیت ملی، 
شورای عالی آب و کمیســیون های تخصصی باید با آمایش 
سرزمینی به فکر ۱۰ سال آینده کشور باشند و باید اصل ۴۳ 
قانون اساسی رعایت شــود تا نگاه عادلانه در استان ها شکل 
گیرد. محمدتقی نقدعلی نیز به عنوان دومین مخالف کلیات 
ایــن طرح با تأکید بر اینکه انتقال آب از عمان به سیســتان 
اشتباه اســت، گفت: بســیاری از طرح ها و لوایحی که امضا 
می کنیم در اولویت نیســتند. نماینده مردم خمینی شهر در 
مجلس شورای اسلامی در ادامه با تأکید بر اینکه ۳ اولویت آب، 
جمعیت و معیشت باید مورد توجه قرار گیرد، اذعان داشت: 
قانون گذاری هــای ما در این راســتا صورت نمی گیرد و البته 
سیستان محروم نباید تشــنه بماند اما باید توجه شود امروز 
مســئله آب فقط مربوط به برخی استان های خاص همچون 
سیستان و بلوچستان، خوزستان، سمنان و استان های مرکزی 

نیست بلکه موضوع کل کشور است.
وی در ادامــه با بیان اینکه نباید در امور اجرایی ورود پیدا 
کنیــم، عنوان کرد: رئیس مجلس، مجلس تراز را مجلســی 
لایحه محور دانســته اســت لذا اگر وضعیت اوضاع آب شرب 
و کشــاورزی را می دانیم باید تدبیری اساسی برای آن انجام 

دهیم.

عضــو کمیســیون قضایــی و حقوقی مجلس شــورای 
اســلامی ادامه داد: وزیر نیرو در این خصوص قول هایی داده 
است و شرط آن احیای زاینده رود است در حالی که موضوع 
انتقال آب سمیرم مطرح می شــود که هم به اصفهان ضربه 

می زند و هم به مناطق دیگر.
نقدعلی ادامــه داد: امروز فولاد مبارکه مصرف آب خام را 
به صفر رســانده و از تصفیه پساب استفاده می کند که خود 
نوعی جهش در این حوزه است لذا باید راهکاری با استفاده از 
فناوری هــای جدید پیدا کنیم. وی در پایان با تأکید بر اینکه 
قطعا سیســتان مظلوم در اولویت قرار دارد و شــکی در آن 
نیســت خاطر نشــان کرد: باید با مدیریت جامع به گونه ای 

سیاست گذاری کرد که همه کشور از آن بهره مند شوند.
حبیب اله دهمــرده در موافقت با کلیات طرح انتقال آب 
از دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان ضمن تسلیت 
ایام فاطمیه، گفت: از نمایندگان مجلس برای اولویت به این 
موضوع تشــکر می کنم، تنها نقطه ای که در دنیا به صورت 
مصنوعی آن را خشک کرده اند و به سرزمین سوخته تبدیل 
کردند سیستان و بلوچستان اســت. عصاره همه بدخواهان 
بشریت دست در دســت هم داده اند تا به ایران لطمه بزنند 
و آن بند را ســاختند. وی ادامه داد: هرساله تقریبا ۴ میلیارد 
مترمکعب آب آورده داشــتیم اما امسال یک مترمعکب هم 
نداریم. این بند را دایر کردند و یک قطره آب هم به سیستان 
نمی آید و مردم از اســتان کوچ می کنند چرا که آب شــرب 
ندارنــد. نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند و نیمروز و هامون 
در مجلس شــورای اســلامی مطرح کرد: ایــن موضوع فقط 
برای سیســتان و بلوچســتان نیســت، مثل راه آهنی که از 
چابهار شروع می شود و به سرخس ختم می شود. سیستان و 
بلوچستان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی و حتی خراسان 
شمالی مشکل بی آبی را دارند و این طلسم باید شکسته شود.
دهمرده تاکید کرد: تمام نقــاط ایران می توانند از دریای 
عمان اســتفاده کنند و این مشکل زیست محیطی و کمبود 
آب ایجاد نمی کند و دنیا از این دریا برداشت می کند ولی ما 

خودمان، خودمان را از آن محروم کرده ایم.

وی تاکیــد کرد: خودمان را تحریــم کرده ایم و ربطی به 
آمریکا و انگلیس ندارد و موضوع سوءمدیریت بوده است چرا 

که خیلی قبل تر باید این کار را انجام می دادیم.
نماینده مردم زابل، زهــک، هیرمند و نیمروز و هامون در 
مجلس شورای اسلامی افزود: در دولت جدید آیت الله رئیسی 
به سیستان آمدند و بر این موضوع بسیار تاکید کردند، موضوع 
انتقال آب از دریای عمان باعث برطرف کردن مشکلات استان 

می شود و دولت به این موضوع اعتقاد دارد.
وی با اشاره به مطرح شدن این موضوع در کمیسیون های 
تخصصی مجلس به ویژه کمیســیون عمران، تاکید کرد: از 
کمیســیون های تخصصــی مجلس، کارشناســان مختلف، 
کارشناســان منابع آب و فاضلاب کشور، مرکز پژوهش های 
مجلس، ســازمان برنامــه و بودجه، کمیتــه آب و فاضلاب 
کمیســیون عمران مجلس برای پیگیری این موضوع تشکر 

می کنم چرا که بر این موضوع تاکید کردند.
عضو مجمع نمایندگان اســتان سیستان و بلوچستان با 
بیان اینکه مقام عظمی ولایت در بســیاری از سخنرانی ها بر 
استان بر موضوع تامین آب مردم استان سیستان و بلوچستان 
تاکید دارند، ادامه داد: چاره ای جز انتقال آب از دریای عمان 
نمی ماند و راه و گزینه ای دیگر وجود ندارد، از شما درخواست 

دارم تا این طلسم آب یک بار برای همیشه شکسته شود.
سیدمحمد پاک مهر در موافقت با طرح انتقال آب از دریای 
عمان به استان سیستان و بلوچستان، گفت: با موضوع انتقال 
آب به شــدت موافق هستیم، نه تنها برای استان سیستان و 
بلوچستان بلکه برای بسیاری از استان هایی که دچار بحران 

آبی شده اند و این استان ها کم نیستند.
نماینده مردم بجنورد، مانه، ســملقان، جاجرم، گرمه، راز 
و جرگلان در مجلس شورای اســلامی ادامه داد: استان های 
مرکزی، استان های جنوبی کشور و بسیاری از شهرهای دیگر 
دچار بی آبی و بحران خشکسالی هستند، میزان بارندگی به 
شدت کاهش پیدا کرده و اقلیم کشور ما تغییر کرده است و 
خشک و نیمه خشک شده است و بحران خشکسالی در همه 

استان ها وجود دارد.

وزیر کشور تشریح کرد

برنامه وزارت کشور برای کنترل تجمعات اعتراضی

سخنگوی سپاه:

استکبار سعی در بزرگنمایی مشکلات معیشتی و صنفی دارد

تصویب کلیات »طرح انتقال آب از دریای عمان به سیستان و بلوچستان« در مجلس

ابلاغ اصلاحیه آیین نامه اجرایی مربوط به
 مصارف هدفمندی یارانه ها 

معاون اول رئیس جمهور، اصلاحیه آیین نامه اجرایی مربوط به مصارف هدفمندی 
یارانه ها، مصوبه تعیین مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن و همچنین تخصیص 
اعتبار برای بازسازی خسارات ناشی از زلزله در استان هرمزگان را ابلاغ کرد. به گزارش 
ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، هیلت وزیران در جلسه مورخ پنجم دی 
۱۴۰۰، با هدف رفع مغایرت موجود در ردیف های جدول مصارف هدفمندی یارانه ها 
و به منظور جلوگیری از سردرگمی دستگاه های اجرایی و اختلال در مراحل اجرایی، 
با اصلاح ماده )۳( آیین نامه اجرایی تبصره )۱۴( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 

کل کشور موافقت کرد.

احمدرضا ارشدی
 معاون بازرسی ویژه رئیس جمهوری شد

حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان رئیس دفتر بازرسی و نماینده ویژه 
رئیس جمهوری در مبارزه با فساد،در حکمی احمدرضا ارشدی را به عنوان »معاون 
امور سیاسی، فرهنگی و اجتماعی بازرسی ویژه رئیس جمهور« منصوب کرد. در متن 
حکم درویشــیان آمده اســت: انتظار دارد با سرلوحه قرار دادن فرامین مقام معظم 
رهبری)مدظله العالی( و رهنمودهای رئیس جمهور در عدالت محوری، مردمداری 
و فسادســتیزی، با توکل و تلاش و بهره گیری موثر از منابع و امکانات موجود و در 
چارچــوب قوانین و مقررات جاری و برنامه های ابلاغی در راســتای تحقق اهداف و 
راهبردهای تعیین شده به ویژه اصول دوازده گانه پیشگیری و مقابله با فساد اداری و 
اقتصادی در دولت سیزدهم اقدام فرمایید. احمدرضا ارشدی پیش از این مشاور رئیس 
سازمان بازرسی کل کشور و معاونت مدیریت عملکرد این سازمان را برعهده داشته و 
همچنین بازرس کل امور صمت و بازرس کل امور اقتصادی و دارایی این سازمان از 

دیگر مسئولت های وی بوده است.  

حاجی بابایی رئیس کمیسیون تلفیق بودجه شد
حمیدرضا حاجی بابایی، نماینده همدان رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 

۱۴۰۱ شد.
جعفر قادری عضو کمیسیون تلفیق روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، 
با اشاره به برگزاری انتخابات هیات رئیسه کمیسیون تلفیق گفت: حمیدرضا حاجی 
بابایی با ۲۵ رای به عنوان رئیس کمیسیوین تلفیق انتخاب شد. نماینده مردم شیراز 
در مجلس در جریان این رای گیری الیاس نادران ۱۹ رای کسب کرد و نتوانستند بر 

صندلی ریاست کمیسیون تلفیق تکیه بزند.

مجلس سازوکار انتخاب حقوقدانان شورای نگهبان را 
اصلاح کرد

در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی، نمایندگان برای تامین نظر 
شورای نگهبان با حذف مواد ۱، ۲ و ۳ طرح الحاق یک ماده به قانون آیین نامه داخلی 

مجلس شورای اسلامی  موافقت کردند. مواد حذف شده مذکور بدین شرح است:
بر اساس ماده یک یک مبحث به عنوان مبحث دوازدهم )انتخاب حقوقدانان شورای 
نگهبان( به فصل اول باب دوم قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی الحاق 
و ماده )۲۰۱مکرر( به ذیل آن اضافه می شــود: »ماده۲۰۱مکرر- در اجرای اصل نود 
و یکم )۹۱( قانون اساســی، رئیس قوه قضائیه حقوقدانان شورای نگهبان را از میان 
حقوقدانان مسلمان تحصیل کرده در رشته های مختلف حقوقی با مشخصات کامل 
به همراه سوابق علمی و تجربی، به تعداد حداقل دوبرابر مورد نیاز، به مجلس شورای 
اســلامی معرفی می کند. طبق تبصره این ماده پس از معرفی حقوقدانان به مجلس 
شــورای اســلامی، انصراف هر یک از آنان قبل از اینکه موضوع در دستور هفتگی 
مجلس قرار گیرد، امکان پذیر اســت و رئیس قوه قضائیه فــرد یا افراد جایگزین را 
به صورت مکتوب به مجلس اعلام می کند. در ماده ۲ این طرح آمده است: جزء )۲( 
بند »ز« ماده )۱۱۷( قانون به بند »د« این ماده منتقل می شــود و عبارت »انتخاب 
اعضای حقوقدان شورای نگهبان )مرحله دوم(« به عنوان یک بند ذیل بند »هـ« ماده 
)۱۱۷( قانون اضافه می شود. بر اساس ماده ۳ نیز متن زیر به عنوان تبصره )6( به ماده 
)۲۴( قانون آیین نامه داخلی اضافه می شود: اعضای حقوقدان شورای نگهبان مشمول 
مقررات این ماده و تبصره های آن می باشــند و با لحــاظ ضوابط مقرر در این ماده 

می توان به صلاحیت آنان اعتراض نمود.

دستور رئیس جمهور به سازمان استخدامی
 برای ارائه لایحه ساماندهی کارکنان

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس، از دستور رئیس جمهور به رئیس سازمان 
اداری و استخدامی کشــور برای ارائه لایحه ســاماندهی استخدام کارکنان دولت به 
مجلس خبر داد. به گزارش خانه ملت، ولی اســماعیلی با بیان اینکه ۳ روز گذشته 
مکاتبــه ای با رئیس جمهور برای یادآوری ضرورت ارائه لایحه از ســوی دولت برای 
ساماندهی استخدام کارکنان دولت داشته است در تشریح نتیجه این مکاتبه، گفت: 
ابتدا از رئیس جمهور تشکر می کنم که در ۳ روز این نامه را بررسی کرده و دستور 
لازم را جهت همکاری رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور با کمیسیون اجتماعی 

مجلس شورای اسلامی  صادر کرده است.

اخبار کوتاه


